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Nakon svakakvih državnih proračuna dosad, od socijal-
nih do kriznih, proračun za 2011. godinu je proračun 

apsurda, i služit će samo za održavanje hladnog pogona, 
odnosno novca neće biti praktično ni za što osim za plaće 
koje će u obrazovanju, da paradoks bude veći, biti i dalje 
među najnižim plaćama korisnika proračunskih sredstava, 
poručio je to Željko Stipić predsjednik Sindikata zaposleni-
ka u hrvatskom školstvu Preporod.
 Upozorio je da su pojedine stavke u proračunu 
Ministarstva znanosti, obrazovanja i športa smanjene do 
apsurda, a neke su potpuno ukinute.
 -Najviše su smanjene kapitalne investicije, preven-
cija nasilja i ovisnosti, poticanje izvannastavnih aktivnosti 
i stručno usavršavanje nastavnika i učitelja, a potpuno se 
staje sa sufinanciranjem naobrazbe u privatnim školama, 
financiranjem Nacionalnog vijeća učenika i izobrazbom za-
poslenika za korištenje ITC-a.
 Podsjetio je Stipić da je sadašnja vlast s prethod-
nim resornim ministrom Draganom Primorcem izborno 
obećavala sve i svašta, poput toga da do 2011. godine u 
Hrvatskoj neće biti škola koje rade u tri smjene. To se očito 
neće dogoditi, jer se u idućoj godini za kapitalne investi-
cije planira potrošiti tek 47 milijuna kuna, što je dovoljno 
za cjelovito opremanje i izgradnju tek nešto više od jedne 
škole. O jednosmjenskoj nastavi da i ne govorimo, jer je 
ovim tempom nećemo dočekati ni do polovice 21. stoljeća 
– smatra Stipić.
 Najviše je ugrožena sigurnost učenika i nastavnika, 
odnosno stvaranje sigurnog okruženja, budući da se za pre-
venciju nasilja i ovisnosti izdvajaju nikad manja sredstva, pa 
se za prevenciju nasilja planira potrošiti svega 304 tisuće 
kuna, a za prevenciju ovisnosti oko 322 tisuće kuna, što 
iznosi smiješnih 0.55 kuna po učeniku.
 - Unatoč činjenici da su evidentirani broj slučajeva 

nasilničkog ponašanja u osnovnim i srednjim školama kreće 
u rasponu od dvije do dvije i pol tisuće godišnje i u 2011. 
godini nastavlja se sa smanjenjem sredstava predviđenih za 
borbu protiv ovisnosti i nasilničkog ponašanja. U zadnje su 
dvije godine iznosi za ovu namjenu i više nego prepolovljeni, 
te u okvirima predviđenih sredstava nije moguće realizirati 
ni postojeće, a kamo li uvoditi neke nove sadržaje. Budimo 
svjesni da se dnevno u hrvatskim školama događa 12 do 15 
slučajeva nasilja, a tek svaki deseti dospije u novine – ističe 
Stipić.
 U posljednjih godinu dana proračunima i rebalan-
sima proračuna više su nego prepolovljena sredstva nami-
jenjena poticanju izvannastavnih aktivnosti. U osnovnom 
školstvu će se za ovu namjenu potrošiti svega nešto više 
od dva milijuna kuna, odnosno 5.5 kuna po učeniku, a 
u srednjem školstvu oko 10 kuna po učeniku. S ovakvim 
sredstvima boravak će se naših učenika u školama i škol-
skim sportskim dvoranama svoditi na vrijeme provedeno 
na nastavi. O svim posljedicama ovog restriktivnog rješenja 
suvišno je i govoriti.
 - Unazađeno je  i stručno usavršavanje, a o vjero-
dostojnosti aktualne vlasti, kada je u pitanju odgoj i obra-
zovanje, vrijedi se prisjetiti dvaju obećanja iz 2007. godine, 
čija se realizacija vezala uz 2011. godinu. Dokidanje rada 
škola u tri smjene, odnosno porast plaća nastavnika. Na-
stavnik je, s  15 godina staža, u 2011. godini trebao imati 
neto plaću u iznosu od 6.786 kuna, prema famoznoj knjizi 
tadašnjeg ministra Primorca „Pregled postignuća“ Samo u 
Zagrebu pet osnovnih škola još uvijek radi u tri smjene, za 
Hrvatsku u globalu da i ne govorimo, a plaća spomenutog 
nastavnika iznosi 5.454 kune, odnosno 1322 kuna manje 
od lažnog predizbornog obećanja – zaključio je Stipić.
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“Predlaže li Sindikat Preporod smanjenje plaća i socijal-
nih prava“ nije naslov nekog  tekstuljka objavljenog pod 
naslovom „Vjerovali ili ne“, nego se radi o naslovu reakcije 
upućene od strane jednog ministarstva svim elektronskim 
i pisanim medijima u državi Hrvatskoj. Spomenuti je tek-
stuljak, izazvan prethodno održanom tiskovnom konfe-
rencijom, potpisao glasnogovornik ministarstva znanosti, 
obrazovanja i športa Duje Bonacci.  Kad se tekst pokuša 
pročitati s razumijevanjem, što nije nimalo lak zadatak, 
lako se dođe do zaključka kako u njemu nema ni jednog 
istinitog navoda osim da je Preporod održao presicu o 
državnom budžetu u 2011. godini u njegovu dijelu koji 
se odnosi na financiranje odgojno-obrazovnog procesa u 
osnovnim i srednjim školama. Sve ostalo, ama baš sve, u 
spomenutom tekstu ili je neistina ili nije na presici rečeno 
ili se radi i o jednom i o drugom.
 Krenimo redom. Prva je neistina da je Ministarstvo pri 
izradi proračuna vodilo računa o redovitoj isplati plaća i 
socijalnih davanja iz kolektivnih ugovora. Na visinu plaća 
zaposlenih u školstvu na Sveticama mogu utjecati otprilike 
kao i na previsoku temperaturu u studenom. O plaćama 
se već jako dugo ne odlučuje u resornim ministarstvima. 
Slično je i s materijalnim pravima. Barem kada je riječ o 
prosvjetarima. 
Druga je neistina da su se pojedine stavke morale sma-
njivati kako bi se osigurala isplata plaća. Za plaće zapo-
slenih u osnovnim školama će se iduće godine izdvojiti 
10 mil kn više, dok se u srednjim školama ne predviđa 
povećanje ni za jednu jedinu kunu. Iza ove neistine stoji 
jedan podmukao stav da su učiteljske i nastavničke plaće 
„popapale“ kvalitetne programe, izvannastavne aktivno-
sti, nove školske zgrade. Pri ovome valja znati da će i u 
2011. godini plaće zaposlenih u obrazovanju biti niže od 
prosječnih plaći u državi. Dakle niti će vuk biti sit, a niti 
se koze mogu ičemu dobrom nadati. 
Treća je neistina da se nije imalo na čemu uzeti te je uzi-
manje na „neosporno vrijednim stavkama“ bilo jedino 
rješenje. U državi u kojoj se samo za obnovu voznog par-
ka planira nabaviti novih 1241 limuzina, spomenuta kon-
statacija, blago rečeno, mogla bi se podvesti pod neukus. 
Razbacivanje stotinjak milijuna kuna za nove automobile 
nije moguće promatrati odvojeno od  „razbacivanja“ 0.55 
kn po učeniku za borbu protiv nasilja u našim školama. 
Ostanimo tek na jednom primjeru iako je za upoznavanje 
za sličnim primjerima dovoljno prelistati neke od dnevnih 
novina.
 Na spomenute je tri neistine spomenuti glasnogovornik 
sagradio monstruoznu optužbu kako „Sindikat Preporod 
predlaže smanjenje plaća i socijalnih davanja“. Slične op-
tužbe, čak se i u ovim našim žalosnim provincijalnim pri-
likama, teško prisjetiti. Preporod jeste, na spomenutoj ti-
skovnoj konferenciji, što mediji nisu, na žalost, prepoznali 
kao zanimljivu informaciju, iznio podataka iz knjižuljka 
„Pregled postignuća“, predizborne hadezeove brošurice 
iz travnja 2007. godine. Na stranici se 15 nalazi jedna 
tablica iz koje se vidi da će učitelj i nastavnik s VSS-om s 
15 godina staža u 2011. godini imati neto plaću u iznosu 
od 6.768 kuna. Plaća dotičnoga u siječnju 2011. godini 
bit će 5. 454 kn ili za 1332 kn manje. Učitelji i nastavnici 
će u 2011. plaćom biti u 2008. godini.
 Baš tim potplaćenim učiteljima i nastavnicima glasnogo-
vornik se obraća porukom kako porasta njihovih plaća ne 
može biti ako se ne otkine od učeničkog standarda, ako 
se ne odustane od kvalitetnih programa. Ipak u glasnogo-
vornikovu povezivanju rashoda za plaće i većine ostalih 
važnih stavki ima i nešto dobro. Narod bi rekao „Ne pada 
snijeg da prekrije brijeg, nego da raznorazni dujići pokažu 
tragove!“ Iako je riječ možda o suvišnoj informaciji, ipak 
na kraju imam potrebu nadopuniti naslov ovog uvodnika 
opaskom kako u prenesenom značenju đavolji odvjetnik 
predstavlja osobu  koja zastupa stavove koji mu ne idu u 
prilog. Sapienti sat. 
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2011. - GODiNA bEZNAĐA 
u ODGOJu i ObRAZOvANJu

U prvom tjednu Adventa dnevno smo svjedočili kata-
strofalnoj poplavi u dolini Neretve. Stradale su stotine 

i stotine obiteljskih kuća, privrednih objekata i ustanova. 
Među poplavljenim ustanovama nalaze se i školski objek-
ti. Srećom Osnovna škola don Mihovila Pavlinovića, jedina 
školska ustanova u Metkoviću čiji su zaposlenici članovi 
Sindikata Preporod, spašena je i voda nije prodrla niti u 
samu školu niti u sportsku dvoranu. 

Na žalost, stradale su kuće brojnih naših kolegica i kolega. 
Teško je i zamisliti kako se osjeća osoba koja se u ovim 
predbožićnim danima mora nositi s razornim posljedicama 
poplave. Na inicijativu Glavnog vijeća Preporoda odlučeno 
je da  naša sindikalna organizacija maksimalno pomogne 
stradalim kolegama prosvjetarima iz Metkovića. Sredstva 
namijenjena uobičajenim božićnim poklonima usmjerit 
ćemo kao pomoć kolegicama i kolegama čiji su domovi 
stradali u poplavi. Na temelju podataka koje smo dobili od 
sindikalnog povjerenika Željana Brljevića ovim će našim 
kolegicama i kolega žurno biti uplaćena sredstva pomoći.

 Također, željeli smo da se u ovu humanitarnu akciju uklju-
če i sve podružnice Sindikata Preporod. S ovim glasilom 
u sve podružnice stiže i dopis kojim se objašnjava kako je 
moguće konkretno pomoći našim  kolegicama i kolegama 
u Metkoviću. Predlažemo da se to učini na broj žiro-računa 
sindikalne podružnice u osnovnoj školi don Mihovila Pavli-
novića  (2330003-1400063484) s napomenom “Za akciju 
Božić u Metkoviću”. O opsegu prikupljenih sredstva, kao 
i o tijeku cijele humanitarne akcije „Božić u Metkoviću“ 
slijedi informacija u idućem broju našeg glasila. 

BOŽIĆ U METKOVIĆU
HUMANITARNA  SINDIKALNA AKCIJA

TISKOVNA KONFERENCIJA O DRŽAVNOM PRORAČUNU

    SPLITSKA BANKA ŽIRO RAČUN:2330003-1400063484
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23. studenoga definitivno je dan kada Hrvati mogu odah-
nuti. Odahnuti mogu hrvatski građani jer će prestati 

razbijati glavu o sindikalnim javnim i tajnim planovima, politi-
čari ne moraju više razmišljati kako im se neka od sindikalnih 
varijanti uklapa u njihove aktivnosti, višerangirani sindikalisti 
neće morati nižerangiranim kolegama objašnjavati ono što ni 
sami ne razumiju, članovi sindikata 
ne moraju strepiti da će biti pozvani 
u akcije čiji je ishod krajnje neizvje-
stan, a posljedice ozbiljne… Odah-
nut će i predsjednik države jer više 
neće morati posredovati, odahnut 
će premijerka jer joj se  nakon dugo 
vremena ukazao jedan unutarnjo-
politički uspjeh, odahnut će ustavni 
suci jer će ih se sve rjeđe povezivati 
s krupnom institucionalnom prepre-
kom na putu uspostave neposredne 
demokracije… Odahnut će i novi-
nari koji su se svih ovih mjeseci tru-
dili unijeti malo suvislosti u nešto što 
u zadnja dva mjeseca ima sa suvi-
slošću veze otprilike onoliko koliko i 
premijerkine ocjene stanja u državi 
sa stvarnim prilikama. 

A moglo je bolje…

Prije pola godine aktualni su vla-
stodršci odlučili svoje mišice 

iskušati na radništvu, odnosno sindi-
kalnim predstavništvima tog radniš-
tva. Protivnik taman po mjeri vlasti. 
Ni prejak ni preslab. Teško da ćemo 
ikada saznati jesu li vladinom udar-
cu na produženu primjenu kolek-
tivnih ugovora prethodile nekakve 
ozbiljne pripreme. Prije nisu, nego 
jesu. Možda su u Vladi računali da 
je riječ o pitanju koje malo koga u 
ovoj zemlji ozbiljno zanima. Osobi-
to ne toliko da bi se po kiši, suncu i 
vjetru stajalo u redovima i čekao na 
potpisivanje. Uostalom većina hrvatskog radništva tek iz no-
vina zna da postoje tamo neki kolektivni ugovori, tamo neki 
sindikati koji nešto pregovaraju s tamo nekim poslodavcima. 
Računali su u Vladi sigurno i, ako stvari krenu po zlu, na sin-
dikalnu neslogu, trajnu navezanost pojedinih sindikalista uz 
raznorazne strukture vlasti. Bilo kako bilo najava zakonskih 
promjena je izazvala najavu potpisivanja peticije. Već poslije 
nekoliko dana postalo je očito da niti u vlasti niti u sindika-
tima nisu ozbiljno računali s onima bez kojih ni jedno izjaš-
njavanje ne može uspjeti – narodom. Narodom koji je bio 
nezadovoljan koječim, narodom koji je osjećao da su stvari 
odavno nepopravljivo u državi krenule po zlu, narodom koji 
je vapio da se i njega barem nešto pita. Sada kad ga se napo-
kon nešto pitalo, narod je napokon nešto i rekao. Pri ovome 
je najmanje važno bilo što se narod pitalo. Stotine tisuća onih 
koji su peticiju potpisali o produženoj su primjeni kolektivnih 
ugovora znali koliko i o nijansama ugovora između mađarske 
i hrvatske naftne kompanije, odnosno ulozi deviznih rezervi 
u konsolidaciji tečaja kune… 

sliku svoju ljubim…

Još prikupljanje potpisa nije ni završeno, a već su krenule 
bizarne optužbe o raznoraznim nepravilnostima. Nacija se 

je uglavnom danima uveseljavala prevažnim vijestima od pre-
brojavanja prikupljenih potpisa i licitiranjem s njihovim bro-
jem do tempiranja datuma predaje potpisa. U zemlji u kojoj 
se već godinama zapravo politički  ništa ozbiljno i ne događa 
sa svakom bi izjavom nekog od članova sindikalne petorke 
počinjao dnevnik, uvaženi su kolumnisti na tanane raspreda-
li što stoji iza ove ili one političke ili sindikalne opservacije. 
Danima se umjesto o poskupljenjima na tržnici, tramvaju ili 
zbornici razgovaralo kako se domoći vlastitoga JMBG-a, je li 
posjedovanje tuđeg JMBG-a dovoljno da se nekoga i potpi-
še, zapažena su čak i peticijska hodočašća u najbliža mjesta 
prebivališta famoznih sindikalnih štandova. U cijelu su se pri-
ču uključile i estradne zvijezde, raznorazni loptači, aktualne 
i islužene misice…,   Nakon što su predani potpisi krenula su 
nagađanja koliko će koštati utvrđivanje njihove vjerodostoj-
nosti, koliko će, ako do njega dođe, stajati sam referendum. 
A sve je trajalo danima. Na stranu što same potpise vjerojatno 
i nije nitko ozbiljnije provjeravao. Potpisa je bilo toliko da bi 
se nekakvim detaljnijim provjerama samo nepotrebno trošio 
proračunski novac. Kada su u Vladi vidjeli da potpisa ima do-
voljno odlučili su se za najmanje loše rješenje – povući sporni 
prijedlog iz zakonske procedure. Korak naprijed, odnosno 
jedan ili čak dva koraka natrag – konstanta je jednogodišnjeg 

tragikomičnog upravljanja državom od strane aktualne pre-
mijerke. Ništa novo, ništa neočekivano! Što je Vladi trebala 
u cijeloj situacija i pomoć Ustavnoga suda, ostat će nejasno 
kao i odgovor na pitanje jesu li rebalansom stvarno osigurana 
sredstva za provedbu referenduma? 

u potrazi za razumnim uzmakom

Vladinu odluku o povlačenju spornog zakona sindikati su 
dočekali zbunjeni i nepripremljeni. Umjesto da objeruč-

ke prihvate vladino povlačenje spornih zakonskih promjena, 
javno se zahvale svima onim koji su podržali sindikalne za-
htjeve te se na krilima „sindikalnog uspjeha“ tvrđe postave u 
rješavanju otvorenih pitanja, od 
rada GSV-a do mirovinske refor-
me, predstavnici pojedinih sindi-
kalnih središnjica su se odlučili 
za toplo-hladno sindikalno dje-
lovanje. Prijepodne bi najavljivali 
generalni štrajk ili prosvjed svih 
prosvjeda, a poslijepodne bi  s 
predstavnicima vlasti pregovarali. 
Prvo se radilo uglavnom javno, a 
drugo uglavnom tajno. Rezultat 
tih poslijepodnevnih aktivnosti 
jeste potpisivanje Temeljnog ko-
lektivnog ugovora, potpisivanje 
važnih granskih kolektivnih ugo-
vora, najava početka više važnih 
kolektivnih pregovora. S jedne su 
se strane sindikalisti za produže-
nu primjenu kolektivnih ugovora 
bili spremni boriti, barem se tako 
najavljivalo, svim sredstvima, dok 
se, s druge strane, potpisima no-
vih kolektivnih ugovora, malo 
po malo, odustajalo od te iste 
produžene primjene. Da, iako s 
puno zakašnjenja, priča na kraju 
ipak nije prekinuta, lako se mo-
glo dogoditi da sindikalisti zovu 
članstvo u generalni štrajk zbog 
prava koje više nitko ionako ne 
konzumira. Kako je dio sindikali-
sta ipak na kraju postao svjestan 
proturječja u koje su se sami do-
veli, kao izlazna strategija, iz ne-
čega iz čega se trebalo pod svaku 
cijenu i što prije izvući, pojavilo 
se spasonosno rješenje – borba 
za pravo na neposrednu demo-
kraciju. Aktivnosti sindikalista sve 
su više bile nalik balonu koji je 

napuhan taman toliko da i o najmanjem pokretu ovisi hoće 
li u trenutku prasnuti ili će se, ne trenutno ali ipak jako brzo, 
ispuhati. Sporazum Vlade i sindikalnih središnjca je spaso-
nosno rješenje. Spas nudi i jednoj i drugoj strani. I u Vladi i 
u sindikatima svjesni su toga da bi se u ovom trenutku čak i 
izjašnjavanju o skrbi za bjeloglave supove prometnulo i izjaš-

njavanje o nepovjerenju vlasti i sazi-
vanju prijevremenih izbora. A jedni i 
drugi su ovo htjeli izbjeći. Vladajući 
procjenjuju da im je polugodišnji 
time-out dovoljan za redizajn sed-
mogodišnjeg upravljanja državom, 
u sindikatima se pak procijenilo da 
je distanciranje od izazivanja smjene 
vlasti bolje rješenje od izravnog ula-
ska u političku arenu.  

Repriza nam ne gine!?

Bilo kako bilo referendum o iz-
mjenama Zakona o radu je iza 

nas, a referendum o referendumu 
ispred nas. Najvažnije izjašnjavanje 
hrvatskih građana poslije izjašnja-
vanja o uspostavi hrvatske države, 
izjašnjavanje o ulasku u Europsku 
uniju to neprijeporno jeste, bit će na 
neki način okrnjeno pitanjem o lakše 
ostvarivom pravu na raspisivanje re-
ferenduma. Kako je do tada još ba-
rem sedam ili osam mjeseci, ne treba 
ni isključiti mogućnost, kada vlada-
jućima iz onog mjesta dođe u glavu 
spoznaje o posljedicama nespretnog 
i nesretnog vezivanja dvaju pitanja, 
da sami pokrenu zakonske promjene 
kojima bi se prepolovio broj potpisa 
potrebnih za sazivanje referendu-
ma. Nisu li se u vrlo sličnoj situaciji 
isti protagonisti našli prije samo dva 
mjeseca. Zašto bismo sada isključili 
mogućnost reprize sličnog scenarija. 
Ostaje nam tek vidjeti za koje će se 

rješenje  sindikalisti nagodinu opredijeliti. Jedino s čim i u 
ovakvom razvoju situacije možemo sa sigurnošću računati to 
je da hrvatskom građanstvu i radništvu sa ovakvim  sindikati-
ma i ovakvom Vladom neće i ne može biti dosadno.     

                 Željko Stipić

2

SINDIKALNE MUKE PO REFEREDUMU!

izmjene Zakona o radu, peticija, referendum, referendum o referendumu…

O postignutom dogovoru oko referenduma i poštivanju želje 
građana koji su potpisali peticiju:

Teško je reći koja je bila želja ljudi kad su potpisivali potpo-
ru sindikatima, ali mi znamo što smo od njih tražili. istina, 

ovo referendumsko pitanje nije ono koje su sindikati u početku 
tražili, ali samo zato što su nam pravnici rekli da, nakon odluke 
Ustavnog suda, ne možemo opet tražiti referendum s istim refe-

rendumskim pitanjem. Pa smo mi zaokrenuli situaciju, željeli smo stvoriti uvjete da 
se ubuduće može lakše organizirati referendum.

O Milanovićevom komentaru postignutog dogovora:

Njegova je izjava pomalo smiješna jer implicira da smo nešto „smuljali“ s HDZ-
om. Mi smo predlagali promjenu Zakona o referendumu i kada su se vlast i 

oporba svađali oko ustavnih promjena. SDP je tada predlagao promjene na sličan 
način ako i mi, no kasnije su od toga odustali. Dakle, u jednom trenutku ni vlast ni 
oporba nisu poduprli sindikalni prijedlog. Nas ne zanimaju njihova politička prepu-
cavanja, iskoristili smo prigodu da bismo dobili ono zašto u SDP-u nisu imali snage 
ili volje jer su kalkulirali sa svojom budućnošću.

O uspjehu novog referenduma:

Nadam se da će se građani odazvati i prepoznati njegovu važnost. Mi ćemo 
učiniti sve da ih upoznamo s pravom svrhom ovog pitanja jer ono treba jamčiti 

da se voljom građana izmijeni Ustav te da im se olakša pristup neposrednoj demo-
kraciji između izbora.

H. Krešić 

miniviEW
KREŠIMIR SEVER, PREDSJEDNIK 

NEZAVISNIH HRVATSKIH SINDIKATA
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Nije se lako u jednom suvislom i potpunom tekstu osvrnuti 
na sva događanja oko kolektivnog pregovaranja u osnov-

nom i srednjem školstvu u protekla dva mjeseca. Podsjetimo 
se  da je osam sindikata javnih službi 4. listopada 2010. godi-
ne potpisalo Temeljni kolektivni ugovor za zaposlenike u jav-
nim službama. Tri bitne činjenice proistječu iz spomenutog 
Ugovora. Prva je bitna činjenica da zaposlenicima u javnim 
službama ove godine neće biti isplaćena božićnica. Druga je 
bitna činjenica da će svi zaposlenici, koji stanuju na udalje-
nosti manjoj od jednog kilometra od mjesta rada, ostati bez 
naknade troškova prijevoza, odnosno cipelarine. Treća činje-
nica proistječe iz druge. Sindikati potpisnici su se obvezali u 
roku od dva mjeseca potpisati nove granske kolektivne ugo-
vore koji će, među ostalim, omogućiti provedbu nepovoljnije 
isplate putnih troškova. Pojednostavljeno rečeno, dokle god 
nema novih granskih kolektivnih ugovora Vlada mora po sta-
rom isplaćivati putne troškove. 

Prvih mjesec, od predviđena dva, ne događa se po pitanju 
početka kolektivnog pregovaranja gotovo ništa. Sindikati 

su zaokupljeni aktivnostima koje se provode oko famoznog 
referenduma. Jedino što vrijedi spomenuti jeste inicijativa 
pristigla od strane Nezavisnog sindikata zaposlenih u srednjim 
školama koja je za cilj imala da se bez prebrojavanje formira 
srednjoškolski Pregovarački odbor. Ovom je inicijativom, po-
jednostavljeno rečeno, pet sindikata koji su prema posljed-
njim podacima imali članstvo u sustavu srednjega školstva, 
predložilo Sindikatu Preporod dogovorno formiranje petero-
članog pregovaračkog odbora od pet članova među kojima 
neće biti predstavnika Preporoda. Zanimljivo je da se među 
potpisanim sindikatima nalaze i sindikati koje na prebrojava-
nju koje će uslijediti uopće nemaju članova u sustavu sred-
njega školstva. Sindikat Preporod je ovu inicijativu, naravno, 
odbacio i prebrojavanje članstva je moglo započeti.

U dvjema upravama, Upravi za osnovno i Upravi za sred-
nje školstvo pokrenuti su postupci za utvrđivanje broja 

članova u osnovnoškolskim i srednjoškolskim ustanovama. 
Sindikat hrvatskih učitelja i Nezavisni sindikat zaposlenih u 
srednjim školama su imali primjedbe (dijelom i osnovane) 
na postupak utvrđivanja broja članova. Nakon što je postu-
pak prikupljanja i obrade podataka završen, o čemu nas u 
Preporodu nitko nije iz Ministarstva izvijestio, a o čemu smo 
informirani od stane dopredsjednika Gospodarsko-socijalnog 
vijeća Zdenka Mučnjaka, Sindikat Preporod je s dva dopisa, 
jedan upućen državnoj tajnici Dijani Vican, a drugi državnom 
tajniku Želimiru Janjiću, zatražio uvid u prikupljenu doku-
mentaciju. Uvid je zatražen zbog ozbiljnog nepodudaranja 
podataka u broju članova (u osnovnom školstvu više od 1 ti-
suće u srednjem školstvu oko 300 članova) između podataka 
koje je Ministarstvo proslijedilo prema Gospodarsko-socijal-

nom vijeću i podataka kojima raspolažemo u našem sindika-
tu. Ne da Sindikatu Preporod nije omogućen uvid u podat-
ke, nego iz Ministarstva nije čak ni odgovoreno na sindikalni 
zahtjev. S ovom je činjenicom upoznata predsjednica Vlade, 
predsjednik i oba potpredsjednika Gospodarsko-socijalnog 
vijeća te predstojnik Ureda za socijalno partnerstvo. 

Unatoč činjenici da je izostao bilo kakav odgovor Sindi-
katu Preporod, 29. i 30. studenog na sve se načine prvo 

nastojalo a na kraju i uspjelo donijeti Odluku u broju članova 
i sastavu Pregovaračkog odbora kako za osnovno tako i za 
srednje školstvo. Dopredsjednik Gospodarsko-socijalnog vije-
ća Zdenko Mučnjak u više navrata telefonski kontaktira pred-
sjednika Sindikata Preporod informirajući ga kako o rezultati-
ma prebrojavanja tako i o sadržaju odluke i pritiscima koji se 
vrše prema njemu da spomenutu odluku potpiše. Nepoznato 
je, u konačnici i ne previše važno, je li do spomenutih kon-
takata došlo zato što je to sindikalni predstavnik u GSV-u to 
sam inicirao ili kao rezultat zauzimanja predsjednika Nezavi-
snih hrvatskih sindikata Krešimira Severa. Prethodno je naime 
predsjednik Preporoda sa cijelom situacijom oko pregovora 
informirao predsjednika svoje sindikalne središnjice. Iz raz-
govara s Mučnjakom predsjednik Preporoda je saznao dvije 
važne informacije. Prva je da Preporodu nedostaje stotinjak 
članova da uđe u srednjoškolski peteročlani Pregovarački od-
bor (prebrojavanjem je utvrđeno da Preporod u ovom susta-
vu ima 2332 člana i druga da Nezavisni sindikat zaposlenih 
u srednjim školama inzistira na formiranju Pregovaračkog od-
bora bez predstavnika Preporoda. Nakon što je predstavnik 
Preporoda upoznao Mučnjaka sa stavom da je Preporodu 
neprihvatljivo formiranje Pregovaračkog odbora bez provjere 
podataka, Mučnjak se ne samo složio s ovakvim stavom, nego 
je čak višekratno ponovio da bez utvrđivanja vjerodostojno-
sti podataka nikakvu odluku neće potpisati. 30. studenoga  
Mučnjak se opet telefonski javio i predsjednika Preporoda 
upoznao i s podacima o broju članova u osnovnom školstvu 
i sa sadržajem pripremljene odluke. Prema podacima pristi-
glim iz Ministarstva Preporod u osnovnom školstvu ima samo 
4647 članova što mu ne omogućava mjesto u peteročlanom 
Pregovaračkom odboru. Dodatno je ovakva odluka obrazlo-
žena činjenicom da je i do sada za osnovno školstvo pregova-
rao peteročlani Pregovarački odbor. Predsjednik Preporoda 
je upozorio Mučnjaka da prikupljeni podaci ne odgovaraju 
stanju na terenu, odnosno da Preporodu nedostaje barem ti-
suću članova. Istom je prigodom Mučnjak upozoren kako do 
sada Pregovarački odbor za osnovno školstvo nije imao pet 
nego sedam članova. Naravno među tih se sedam članova 
nalazio i predstavnik Preporoda. Prekrajanje podatka o dosa-
dašnjem broju članova u spomenutom je razgovoru Mučnjak 
okvalificirao “izvrtanjem činjenica” a predsjednik Preporoda 

“grubim falsifikatom”. I ovaj je razgovor završio obećanjem 
da nikakve odluke neće biti prije nego se „stvari ne raščiste“. 

1. studenoga 2010. godine u Preporod su pristigle dvije 
Odluke. Prva da se za srednje školstvo formira petero-

člani pregovarački odbor bez predstavnika Preporoda i druga 
da se za osnovno školstvo formira sedmeročlani pregovarački 
odbor s jednim predstavnikom Preporoda. Obje odluke te-
melje se na podacima koji su netočni i neprovjereni. Odluke 
su potpisali Božidar Kalmeta kao predsjednik GSV-a i dvojica 
dopredsjednika Damir Kuštrak ispred Hrvatske udruge poslo-
davaca i Zdenko Mučnjak ispred Hrvatske udruge sindika-
ta. Sindikat Preporod je odmah o svemu izvijestio javnost, 
odnosno svoju središnjicu Nezavisne hrvatske sindikate. Ta-
kođer, od Gospodarsko-socijalnog vijeća zatraženo je da se 
Preporodu omogući uvid u pristiglu dokumentaciju iz škola. 
Dakle od GSV-a je zatraženo isto što je prethodno zatraže-
no od Ministarstva. Nezavisni hrvatski sindikati su sa tiskovne 
konferencije održane 2. prosinca 2010. godine pružili punu 
potporu zahtjevima Preporoda, zatražili formiranje istražnog 
povjerenstva koje će utvrditi vjerodostojnost podataka i vezi-
vanje početka srednjoškolskih pregovora uz rad istražnog po-
vjerenstva. Kao znak potpore Preporodu na tiskovnoj su kon-
ferenciji sudjelovali predsjednik NHS-a, svi dopredsjednici i 
predsjednici svih sindikata koji djeluju u državnim i javnim 
službama. 2. je prosinca Preporodu stigao dopis predsjedni-
ka Gospodarsko-socijalnog vijeća Božidara Kalmete kojim se 
kaže da zahtjev za provjerom podataka nije upućen na pravu 
adresu te da je isti zahtjev potrebno uputiti prema Ministar-
stvu znanosti, obrazovanja i športa. 3. prosinca Preporod je 
odgovorio predsjedniku GSV-a kako su zahtjevi ovog sadrža-
ja otišli prema Ministarstvu, ali da je izostao ikakav odgovor, 
odnosno da se iz svega nameće potreba susreta predstavnika 
Preporoda sa predsjednikom Gospodarsko-socijalnog vijeća. 
Odgovor se očekuje.

Ostaje za vidjeti što će se događati idućih dana i tjeda-
na. S jedne strane Preporod će učiniti ama baš sve, ako 

već ne može promijeniti sadržaj sramotne odluke za sred-
njoškolski pregovarački odbor, da se do kraja raskrinka sustav 
pregovaračkog favoriziranja i diskriminiranja pojedinih sindi-
kata. S druge opet strane, ako i kad pregovori za osnovno 
školstvo krenu, Preporod će svojim sudjelovanjem nastojati 
doprinijeti kvaliteti pregovaračkog procesa. Odluku o even-
tualnom potpisivanju osnovnoškolskog Kolektivnog ugovora 
koji će zaposlenicima ponuditi jedino smanjenje pojedinih 
materijalnih prava (npr. cipelarina) donijet će Glavno vijeće 
Sindikata Preporod.

    (iz uvoda u raspravu)

PREPOROD SUMNJA NA PRIJEVARU

Nekim je sindikatima važnije spriječiti da drugi sindikat 
uđe u pregovore o kolektivnom ugovoru nego da se kva-

litetno pregovara, kazao je Krešimir Sever, predsjednik NHS-
a, na konferenciji za novinare u četvrtak na kojoj je Sindikat 
zaposlenih u hrvatskom školstvu „Preporod“ upozorio na 
nepravilnosti u donošenju GSV-ove odluke o pregovaračkom 
odboru za kolektivne pregovore za zaposlene u srednjim ško-
lama. Sever kaže da je suština problema u tome što Zakon o 
radu ne regulira način na koji se utvrđuje broj članova prego-
varačkog odbora, a s obzirom na to da se sastav utvrđuje po 
D’Hontovoj metodi, nije svejedno je li riječ o odboru od tri ili 
devet članova, koliko ih po ZOR-u može biti.

Nakon što je GSV donio odluku o sastavu peteročlanog 
odbora, Sindikat „Preporod“ je zatražio uvid u rezultate 

prebrojavanja sindikalnog članstva na temelju kojih je ispalo 
da „Preporod“ ne može ući u Odbor, ali te dokumente nije 
mogao dobiti, kaže Željko Stipić, predsjednik tog sindikata. 
Dodaje da to ostavlja sumnju u to s kojim se brojkama barata-
lo, jer „Preporodov“ izračun pokazuje da bi u peteročlanom 
odboru, za koji bi sindikat morao imati najmanje 2433 člana, 
morali imati jedno mjesto.

Ta monstruozna operacija s ciljem da nas se izbaci pokre-
nuta je prije dva mjeseca, kada su sindikati pokušali po-

nuditi na potpisivanje Sporazum u kojem bi se usuglasili oko 

pregovaračkog odbora, u kojem bismo se trebali usuglasiti s 
tim da nas nema u odboru. No, kasnije se pokazalo da su ga 
potpisali sindikati koji nemaju ni jednog člana“, kaže Stipić 
te dodaje da je „mozak operacije Vilim Ribić, predsjednik 
Matice hrvatskih sindikata, dok je glavni operativac Kosoričin 
dvorski batler Vitomir Begović“, predsjednik Vladina ureda za 
socijalno partnerstvo. Cilj je maknuti „Preporod“ iz pregovora 
tako da se vara u rezultatima prebrojavanja, i to u kontekstu 
ucjene Nezavisnog sindikata zaposlenih u srednjim školama, 
čiji je uvjet za ulazak u pregovore bio da se „Preporodu“ to 
onemogući, kaže Stipić.

Marijana Matković
(Vjesnik, 3. prosinca 2010.) 

PREDPREGOVARAČKE AKTIVNOSTI

I z  r a d a  G l a v n o g  v i j e ć a
Izvještaj s 13. sjednice

SVIM ZAPOSLENIMA U OSNOVNOŠKOLSKIM I SREDNJOŠKOLSKIM 
USTANOVAMA BLAGOSLOVLJENE I SRETNE 

BOŽIĆNE BLAGDANE TE 
USPJEŠNU NOVU 2011. GODINU!
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...NOVOSTI.. NOVOSTI..NOVOSTI.. NOVOSTI..NOVOSTI.. NOVOSTI... 
18. listopada Nezavisni sindikat zaposlenih u srednjim ško-
lama uputio Sindikatu Preporod na potpisivanje Sporazum  
koji je prethodno potpisalo 5 sindikata, a prema kojem bi se 
srednjoškolski Pregovarački odbor sastojao od 5 članova i svi 
bi bili iz Nezavisnog sindikata.   

20. listopada Ustavni sud je odlučio da  se referendum o pri-
jedlozima Vlade, vezano uz izmjene Zakona o radu, ne može 
održati jer je Vlada povukla najavljene promjene. Sud nalaže 
Vladi da u idućih godinu dana ne može prema Saboru uputiti 
prijedloge koji su izazvali sindikalne aktivnosti.

22. listopada Održana 43. sjednica Središnjeg odbora Neza-
visnih hrvatskih sindikata. Dvije su točke dominirale dnevnim 
redom – stavovi sindikalnih središnjica nakon odluke Ustav-
nog suda i informacije o mirovinskoj reformi. Odluka Ustav-
nog suda ocijenjena je kao neutemeljena i višestruko štetna.

25. listopada Održano Županijsko vijeće Bjelovarsko-bilo-
gorske županije. Uz sadržaje o kojima se govorilo na 12 sjed-
nici Glavnog vijeća posebno je mjesto u raspravi dobio slučaj 
rješavanja problema dugovanja prosvjetne vlasti prema zapo-
slenicima Glazbene škole Brune Bjelinskoga u Bjelovaru.
* Preporod negativno odgovorio Nezavisnom sindikatu zapo-
slenih u srednjim školama na prijedlog Sporazuma upućenog 
18. listopada. Sporazum je Preporodu neprihvatljiv i u dijelu 
koji se odnosi na broj članova i u dijelu koji se odnosi na 
sastav.

4. studenoga U XVI. gimnaziji u Zagrebu osnovana podruž-
nica Sindikata Preporod. Za povjerenika izabran prof. Andrej 
ciglar, a za zamjenika povjerenika prof. Ante Gulin. Riječ je 
o 88. srednjoškolskoj podružnici Preporoda, odnosno o 34. 
srednjoškolskoj podružnici u Zagrebu.

11. studenoga Sindikat reagirao priopćenjem na štetne po-
jave provedbe zakonske obveze evidentiranja radnog vre-
mena u školama. Evidentiranje je ocijenjeno nepotrebnim i 
suvišnim. Osuđeno je ponašanje ravnatelja koji kupuju skupu 
opremu kako bi ispunili ovu zakonsku obvezu.

19. studenoga Osnovana podružnica Preporoda u Ekonom-
skoj i trgovačkoj školi Dubrovnik. Za povjerenicu izabrana 
prof. Vesna Burđelez, a za zamjenicu povjerenice prof. 
Anita Grbić. Osnivanjem ove podružnice Preporod djeluje 
u ukupno u 8 škola Dubrovačko-neretvanske županije. Uku-
pno podružnice Preporoda djeluju u 89 srednjoškolskih usta-
nova. 

20. studenoga Preporod se sa tiskovne konferencije osvrnuo 
na najvažnije značajke Državnog proračuna za 2011. godinu. 
Proračun je okvalificiran „apsurdnim“ a osuđeno je smanjenje 
sredstava za prevenciju nasilja i ovisnosti, odnosno smanjenje 
sredstava za poticanje izvannastavnih aktivnosti.

23. studenoga Predsjednici svih pet sindikalnih središnjica s 
predsjednicom Vlade su potpisali Sporazum kojim se predvi-
đa referendumsko izjašnjavanje o novim uvjetima provedbe 
referendumskog izjašnjavanja, nov zakonski način realizacije 
produžene primjene pravnih pravila iz kolektivnih ugovo-
ra, drugačija mogućnost otkazivanja kolektivnih ugovora na 
određeno vrijeme, napuštanje instituta pravilnika o radu, 
otvaranje pregovora o općem kolektivnom ugovoru i organi-
zacija specijaliziranih radnih sudova. 

25. studenoga Priopćenjem odgovoreno na nekritičko veli-
čanje Sporazuma koje su sindikalne središnjice potpisale 23. 
studenoga. Preporod se zahvalio svima onima koji su Zahtje-
ve potpisali te onima koji su sudjelovali u prikupljanju pot-
pisa. Ujedno Preporod se ispričao i svima onima koji nisu 
zadovoljni potpisanim Sporazumom.

29. studenoga Od državnog tajnika Želimira Janjića i državne 
tajnice Dijane Vican zatraženo da je predstavnicima Preporo-
da omoguće uvid u prikupljene podatke o broju sindikalnih 
članova u srednjoškolskim i osnovnoškolskim ustanovama.    

30. studenoga Gospodarsko-socijalno vijeće odlučilo o broju 
članova i sastavu osnovnoškolskog i srednjoškolskog Prego-
varačkog odbora. Osnovnoškolski Pregovarački odbor ima 
sedam članova, šest iz Sindikata hrvatskih učitelja i jedan iz 
Sindikata Preporod. Srednjoškolski Pregovarački odbor ima 
pet članova i među njima nema predstavnika Sindikata Pre-

porod. Odluke su donesene bez provjere vjerodostojnosti 
pristiglih podataka.

1. prosinca Preporod priopćenjem osudio potpisnike na ne-
točnim i neprovjerenim podacima donesene odluke o sasta-
vu srednjoškolskog Pregovaračkog odbora Božidara Kalmetu, 
Damira Kuštraka i Zdenka Mučnjaka.

2. prosinca Preporod je upoznao predsjednika Gospodar-
sko-socijalnog vijeća sa stavom o neprihvatljivosti donoše-
nje odluke o broju članova i sastavu pregovaračkih odbora 
bez mogućnosti uvida u vjerodostojnost i potpunost pristiglih 
podataka. Božidar Kalmeta je upoznat i s prethodno podu-
zetim radnjama prema Ministarstvu znanosti, obrazovanja i 
športa, a s ciljem utvrđivanja vjerodostojnosti prikupljenih 
podataka. Od g. Kalmete je zatraženo da primi predstavnike 
Preporoda.
* Održana tiskovna konferencija u sjedištu Nezavisnih hr-
vatskih sindikata s koje su predsjednik središnjice Krešimir 
sever i predsjednik Preporoda Željko Stipić osudili odluku 
Gospodarsko-socijalnog vijeća o broju članova i sastavu sred-
njoškolskog Pregovaračkog odbora. Osuda odluke, formira-
nje istražnog povjerenstva koje će preispitati dokumentaciju 
na temelju koje je odluka donesena i obustava svih pregova-
rački aktivnosti prije nego što se odluka donese – stavovi su 
Nezavisnih hrvatskih sindikata.  

3. prosinca Predsjednik Gospodarsko-socijalnog vijeća od-
govara Preporodu kako „GSV nije tijelo javne vlasti te se na 
isto ne primjenjuje Zakon o pravu na pristup informacijama”. 
Preporod se upućuje da svoj zahtjev uputi prema Ministarstvu 
znanosti, obrazovanja i športa. U odgovoru nema odgovora 
na zahtjev za prijemom predstavnika Preporoda.   

4. prosinca Održana 13. sjednica Glavnog Vijeća. Analiza sa-
držaja TKU-a, izvještaj o aktivnostima vezanim uz formiranje 
osnovnoškolskog i srednjoškolskog pregovaračkog odbora te 
analiza aktivnosti i postupaka sindikalnih središnjica oko pro-
vođenja referenduma o Zakonu o radu – najvažnije su teme. 
Na sjednici je odlučeno da Preporod neće potpisati osnov-
noškolski Kolektivni ugovor ako se bude radilo tek o usklađi-
vanju s Temeljnim kolektivnim ugovorom, odnosno ako će se 
raditi o smanjenju ili ukidanju pojedinih materijalnih prava.
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